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přinášíme Vám další porci informací
o aktuálním dění ve společnosti
SmVaK Ostrava. Letos již potřetí 
a opět z první ruky. Mediální zpravo-
dajství o vodárenství se na celo-
státní úrovni nese na vlně
obviňování soukromých společ-
ností, že jim nejde o nic jiného než 
o vytváření zisku bez ohledu na co-
koliv dalšího. Jsem rád, že i lidé
mimo region se také díky našemu
časopisu mohou dozvědět, že vodá-
renské společnosti přinášejí leccos
dobrého a že to není a v minulosti
vždy nebylo úplně samozřejmé.

Dokončili jsme významný inves-
tiční projekt v nejvýchodnější části
naší země. Fakticky jsme naplnili cíl,
kteří si vodohospodáři stanovili
před více než šedesáti lety, kdy za-
čali budovat centrální distribuční 
systém Ostravského oblastního vo-
dovodu. Propojili jsme z hlediska zá-
sobování pitnou vodou východ 
a západ regionu. Věřím, že to lidé 
na Jablunkovsku v případě srážkově
chudých obdobích ocení.

Realizujeme letos řadu dalších
významných projektů a s 550 mili-
ony korun investujeme do obnovy
vodohospodářské infrastruktury
nejvíce v historii naší společnosti.

A není nám lhostejný region, 
   v němž působíme. Proto si můžete
přečíst o projektech, které jsme
podpořili v našem zaměstnaneckém
grantovém programu Plaveme 
v tom spolu! Tyto aktivity lidi těší,
baví, zpříjemňují jim volný čas, ale
také pomáhají potřebným. V novém
školním roce také pokračuje náš
unikátní vzdělávací program Strom
života, v němž učíme děti o vý-
znamu vody pro člověka a přírodu.

Formalizovali jsme také naši
snahu, s níž se snažíme eliminovat
dopad naší činnosti na životní pro-
středí při hospodaření s jednotli-
vými typy energií nebo při
sledování vlastní uhlíkové stopy.

Svět se nedělí na anděly a ďábly 
a není ani černý, ani bílý.  Zkusme
jen k věcem přistupovat bez před-
sudků a snažme se je hodnotit 
racionálně. Potom zjistíme, že je
řada věcí poněkud odlišná od toho,
co jsme viděli v televizi nebo si pře-
četli v novinách. A že je realita často
pestřejší a složitější, než se na po-
čátku mohlo zdát z mediálních zkra-
tek. 

Anatol Pšenička
generální ředitel

Vážení čtenáři, 
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Aktuality

Plán v ekonomické i provozní 
oblasti byl splněn. Významné 
investiční projekty běží dle plánu.

Společnost Severomoravské vodo-
vody a kanalizace Ostrava vyrobila 
v prvním pololetí roku 2016 31,5 mili-

onu m3 pitné vody, což představuje mezi-
roční nárůst o 384 tisíc m3.  Mírně narostl
odběr pitné vody domácnostmi (o 26 tisíc
m3), u ostatních odběratelů zůstal mezi-
roční objem odběru stejný. Domácnostem
bylo prodáno 11,36 milionu m3 pitné vody,
ostatním odběratelům 5,25 milionu.

Externím vodohospodářským společ-
nostem dodaly SmVaK ze prvních šest mě-
síců letošního roku10,92 milionu m3 pitné
vody, což představuje meziroční nárůst 
o 8 % (o 794 tisíc m3). Tuzemským vodáren-
ským společnostem bylo dodáno 8,42 mili-
onu m3 pitné vody. Do Polska, kde
společnost zásobuje pitnou vodou přede-
vším město Jastrzebie-Zdrój, směřovalo 
2,5 milionu m3 pitné vody.

Kanalizace a čistírny
V první polovině letošního roku společnost
SmVaK odkanalizovala včetně fakturova-
ných srážek 13,96 milionu m3 odpadních
vod. Množství odkanalizované vody mezi-
ročně mírně vzrostlo, což koresponduje 
s vyšším množstvím odebrané pitné vody.
V 65 čistírnách, které společnost provozuje,

bylo vyčištěno 23,63 milionu m3 odpadních
vod. Kontinuálně se zvyšuje podíl vody vy-
čištěné v zařízeních s vyhovující účinností
(23,59 milionu m3 v daném období).

Rok rekordních investic
Investice do obnovy a rozvoje vodohospo-
dářského majetku, na které je letos určeno
nejvíce prostředků v historii společnosti –
550 milionů korun, probíhaly dle plánu.
Kromě největší investice do Úpravny vody
Podhradí, jejíž hodnota celkově dosáhne
128 milionů korun, a bude finalizována 
v letošním roce, byl například na konci
června dokončen významný investiční pro-
jekt na Jablunkovsku za 50 milionů korun
(více na straně 15). Významné investiční
akce probíhají v roce 2016 jak v případě 
vodovodních a kanalizačních sítí, tak v pro-
vozech čistíren odpadních vod. V letošním
roce bude například dokončena loni zapo-
čatá výstavba vyhnívací nádrže čistírny 
odpadních vod v Opavě.

Ekonomicko-personální oblast
Společnost zůstává s více než 860 zaměst-
nanci významným zaměstnavatelem v mo-
ravskoslezském regionu, který dlouhodobě
trpí vysokou strukturální nezaměstnaností.

V ekonomické oblasti se podařilo naplnit
stanovené cíle, když tržby za vlastní vý rob -
ky dosáhly 1,157 miliardy korun, což před -
stavuje v porovnání se stejným obdobím
loňského roku nárůst 41,4 milionu korun.

Výsledky prvního pololetí 
v SmVaK Ostrava

Web SmVaK Ostrava 
v novém kabátě
Společnost spustila v červnu na původní
adrese www.smvak.cz novou podobu
svých internetových stránek. Ty dosa-
vadní již přece jen dobou svého vzniku
neodpovídaly současným nejmoderněj-
ším trendům jak po vizuální, tak obsa-
hové stránce a působily zastarale. Nový
web umožňuje pružnější a přehlednější
aktualizaci tak, aby byl uživatelsky pře-
hlednější, přátelštější a mohl se lépe při-
způsobovat novým službám a postu -
pům, které chce firma zavádět.

Společnost SmVaK chce v nejbližší
době stránky dále rozvíjet především
pro zjednodušení kontaktu mezi firmou
a současnými nebo potenciálními záka-
zníky. Připravují se nové grafické prvky,
které budou atraktivně a názorně de-
monstrovat jednotlivé činnosti a pro-
vozy. Plánují se také nástroje, které
zjednoduší orientaci zákazníků poptáva-
jících některou z nabízených služeb. 

Nové stránky mají čtyři jazykové mu-
tace, kdy k češtině přibyla polština, špa-
nělština a angličtina. Některé sekce a
podsekce jsou s ohledem na to, že jsou
zaměřeny na zákazníky v lokalitách, kde
společnost aktuálně působí, vytvořeny
pouze v češtině. Přibyla řada nových
sekcí a podsekcí, díky nimž se mohou zá-
kazníci dozvědět více o tom, jaké služby
společnost poskytuje, jakým způsobem
vyrábí pitnou vodu a odvádí a čistí vodu
odpadní v lokalitách, kde působí. 

Nově je na stránkách také více infor-
mací o společensky odpovědných aktivi-
tách SmVaK a péči firmy o region. V sekci
Média je zase například možné listovat
firemním čtvrtletníkem v elektronické
podobě, dalšími propagačními a infor-
mativními materiály nebo se podívat na
videoreportáže, které byly o společnosti
odvysílány v televizních relacích.



4 l  Z první ruky

Životní prostředí

Ukazuje se, že provozování 
malých vodních elektráren 
a kogeneračních jednotek má
ekologický i ekonomický smysl.

Vodárenská společnost se rozhodla
komplexně analyzovat, jakým způ-
sobem ovlivňuje její činnost okolní

životní prostředí z hlediska emisí skleníko-
vých plynů. Proto v souladu s normou ČSN
ISO 14064-1 detailně popsala svou uhlíko-
vou stopu. Nadále chce pokračovat v aktivi-
tách vedoucích k jejímu snižování. 

Realizované kroky se ukázaly jako efek-
tivní. Například díky využití hydroenerge-
tického potenciálu vody v malých vodních
elektrárnách a využití zbytkového plynu v ko-
generačních jednotkách nevznikne při čin-
nosti společnosti ročně téměř 5 500 tun CO2.

„Pro výpočet uhlíkové stopy byla zpra-
cována metodika, jejíž správnost a úplnost
byla ověřena nezávislou auditorskou spo-
lečností TÜV SÜD Czech s.r.o. Současně byl
ověřen i výpočet uhlíkové stopy za rok
2014, který byl zvolen za referenční ob-
dobí. Bude tedy sloužit pro porovnání 
vývoje uhlíkové stopy v dalších letech“,  říká
manažerka kvality SmVaK Martina Javor-
ková. 

Kde vznikají emise v SmVaK?
Skleníkovými plyny, jejichž zdroje byly 
u společnosti identifikovány, jsou oxid uhli-
čitý (CO2), metan (CH4) a oxid dusný (N2O).
Ty jsou souhrnně vyjadřovány ve formě
ekvivalentního množství oxidu uhličitého
podle mezinárodně uznávaného vzorce. 

Celková uhlíková stopa se sleduje ve
třech skupinách. První z nich 
s názvem SCOPE  1 tvoří přímé emise 
v souvislosti se spotřebou pohonných
hmot, zemního plynu, koksu a lehkých top-
ných olejů, dále celkový rozptýlený metan
při procesu čištění odpadních vod a emise
oxidu dusného z biologických reaktorů 
čistíren odpadních vod. 

Druhou skupinu (SCOPE 2) tvoří emise
související s nakoupenou elektrickou ener-
gií a teplem. Poslední oblastí (SCOPE 3)
jsou emise související se spotřebou che-
mických látek, s dopravou kalů zajišťova-
nou externími dopravci a dále emise oxidu
dusného z již vyčištěných odpadních vod. 
V rámci této skupiny jsou zahrnuty také
emise pocházející z činností dodávaných
externími dodavateli.

„V roce 2014 se na celkové uhlíkové
stopě nejvýrazněji podílela nakoupená
elektrická energie, na kterou připadla

téměř polovina vypuštěných emisí, čtvrti na
měla příčinu v rozpuštěném metanu, v šesti
procentech jde o spotřebu pohonných
hmot. Další faktory mají výrazně menší
podíl,“ konkretizuje výsledky Javorková.

Energie z vody má smysl
Analýza také reflektovala aktivity společ-
nosti v oblasti výroby elektrické energii 
využitím hydroenergetického potenciálu
vody, případně kogeneračních jednotek 
v areálech čistíren odpadních vod. Za-
hrnuta byla také výroba tepla z bioplynu
vznikajícího v rámci kalového hospodářství
v areálech čistíren odpadních vod. „Díky
tomu, že provozujeme sedm malých vod-
ních elektráren, nevzniklo v ro ce 2014
téměř 1 884 tun CO2, díky výrobě elektřiny
v kogeneračních jednotkách nevzniklo 2
161,6 tun CO2. Využitím bioplynu pro vý-
robu tepla jsme nemuseli do ovzduší vy-
pustit 1 428,3 tun CO2. Ukazuje se, že naše
aktivity v této oblasti mají smysl, a chceme
je rozvíjet i nadále,“ vysvětluje generální ře-
ditel společnosti Anatol Pšenička.

V současnosti jsou vytipována tři místa,
kde by výstavba malé vodní elektrárny
mohla dávat vzhledem k průtoku a spádu
vody ekonomický smysl s finanční návrat-
ností do pěti let. Tam proběhnou detail-
nější ekonomicko-technické studie a podle
výsledků bude naplánována případná reali-
zace v dalších letech.

Jsme odpovědní k životnímu prostředí.
Snižujeme svou uhlíkovou stopu

Malá vodní elektrárna ve Vyšních Lhotách.

Malá vodní elektrárna Podhradí.



Vodárenská společnost se rozhod -
la řešit efektivitu nakládání s ener-
giemi komplexním způsobem.

SmVaK Ostrava si uvědomují svou 
odpovědnost za životní prostředí 
v oblastech, kde působí. Snaží se

dlouhodobě dopad své činnosti na okolí
eliminovat realizací řady opatření. Jedním
z nich je i důraz na co nejefektivnější hos-
podaření s jednotlivými typy energií.

Společnost se proto rozhodla imple-
mentovat normu ČSN ISO 50001. Chce de-
tailně monitorovat nakládání s energiemi 
a zvyšovat energetickou efektivitu svých
provozů. Firma identifikovala jednotlivé
aspekty nakládání s energiemi, které bude
dále pravidelně monitorovat a analyzovat,
zároveň byly stanoveny cíle, jakých úspor
a v jakých oblastech lze při nakládání 
s energiemi dosáhnout. 

Práce na přípravě potřebné dokumen-
tace a zpracování jednotlivých procesů 
trvaly od podzimu 2015 do jara 2016. 
Následoval dvoustupňový certifikační audit
zavedení normy ISO 50001:2012, který 
realizovala společnost TÜV Slovakia. SmVaK
jsou teprve druhou vodohospodářskou
společností v České republice, která danou
normu zavedla.

Odpovědný přístup k přírodě
„Jedním z aspektů, jak minimalizovat vliv na
životní prostředí, je co nejefektivnější naklá-
dání s jednotlivými typy energií, které jsou
nez bytné pro výrobu pitné vody a odvádění,
respektive čistění vody odpadní. Mohli jsme 
s ohledem na novou legislativu zvolit jiné
typy řešení. 

Nakonec jsme se přiklonili ke komplex-
nímu přístupu certifikace normy energetic-
kého managementu akreditovaným
subjektem. A jsem rád, že jsme tento náročný
proces dokázali zvládnout. V dalších letech
očekávám jednoznačné přínosy ve zvyšování
efektivity při využívání energií, což s sebou
nese dvojnásobně pozitivní efekt – ekolo-
gický i ekonomický,“ vysvětluje generální ře-
ditel SmVaK Ostrava Anatol Pšenička. 

Nový zákon číslo 103/2015 Sb., který
změnil předcházející předpisy v oblasti

hospodaření energií a nabyl účinnosti 
v dubnu loňského roku, se totiž přímo do-
týká činnosti společnosti SmVaK, protože
ukládá velkým firmám nad 250 zaměst-
nanců a s obratem nad 50 milionů euro
zpracovat jednou za čtyři roky pro energe-
tické hospodářství, jež užívá nebo vlastní,
energetický audit. Zákon ovšem pamatuje
také na situace, při jejichž dodržení nemusí
podnikatel audit zpracovávat. 

„Jde o subjekt, který má zaveden a akre-
ditovanou osobou certifikován systém hos-
podaření s energií podle normy upravující
systém managementu hospodaření s ener-
gií, tj. EN ISO 50001, nebo má zaveden a
akreditovanou osobou certifikován systém
environmentálního řízení podle normy
upravující systémy environmentálního ma-
nagementu ČSN EN ISO 14001, který za-
hrnuje energetický audit,“ říká vedoucí
odboru správy majetku SmVaK Ostrava 
Richard Játi. 

Možné varianty řešení
S ohledem na platnou legislativu a její in-
terpretace se nabízely pro společnost
SmVaK tři možné varianty řešení. V prvním
případě bylo možné zadat zpracování ener-
getických auditů 36 objektů a areálů ener-
getickému specialistovi. „Celkové náklady
by v tomto případě činily zhruba 2 miliony
korun a každé čtyři roky bychom je museli
vynakládat znovu. Navíc výsledek a závěry

z energetických auditů mají jen minimální
vliv na snížení celkové spotřeby energií.
Vzhledem k neznalosti specifik provozních
zařízení a technologií se energetičtí speci-
alisté obvykle zaměřují především na obec -
né poznatky, jako jsou zateplení budov
nebo výměna oken a dveří,“ vysvětluje Játi.

Druhou možností bylo rozšířit současný
zavedený systém ISO 14001 (environmen-
tální management) o část energetických
auditů. „Tato varianta požaduje současně
zpracování energetických auditů, včetně
jejich obnovy každé čtyři roky. Z hlediska
výsledného přínosu v oblasti snížení spo-
třeby energií má tato varianta minimální
vliv, z hlediska nákladů je tato varianta ře-
šení nejméně výhodná,“ tvrdí Játi.

Zvítězila nakonec třetí varianta spočíva-
jící v zavedení systému dle normy ČSN EN
ISO 50001 – Energetický management 
a jeho certifikace akreditovanou osobou.

Ve společnosti SmVaK jde fakticky 
o doplnění a rozšíření stávajícího integro-
vaného systému řízení například o změny 
ve stávajícím způsobu sledování spotřeby
energií, což ve svém důsledku povede 
k postupné optimalizaci jejich využívání.
Nový systém klade vyšší nároky na energe-
tiky a je nastolena větší zainteresovanost
provozovatelů energetického hospodářství
na energetické účinnosti, protože jsou sta-
noveny energetické cíle, cílové hodnoty 
a programy.
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Životní prostředí

Společnost SmVaK zavádí certifikovaný
systém zvyšování energetické účinnosti
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Na území obce se nachází čistírna 
z po čátku devadesátých let minu-
lého století s kapacitou 2 520 ekvi-

valentních obyvatel, na níž je v současnosti
napojeno 800 lidí. Nová kanalizace a čis-
tírna v místní části Věřňovice byly vybudo-
vány s využitím prostředků Evropské unie 
z Operačního programu Životní prostředí 
i financí obce.

Zatímco starší kanalizace s délkou 5,5 ki-
lometru byla vybudována jako jednotná

(odvádí splaškovou i dešťovou vodu) s jed-
nou čerpací stanicí, nová kanalizace je vy-
projektována jako oddílná splašková
gravitační a tlaková. Splašková voda bude
odváděna do tří nových čerpacích stanic,
odkud bude dále přečerpávána do nové
čistírny odpadních vod. Ta má kapacitu 800
ekvivalentních obyvatel. Celková délka
nové kanalizace je 4,96 kilometru, veřejné
části přípojek mají 1,12 kilometru.

„Úspěchu si vážíme a pevně věřím, že

obyvatelé Dolní Lutyně i místní části Věř-
ňovice budou s našimi službami spokojení.
V naší společnosti pracují vysoce kvalifiko-
vaní lidé, kteří dokážou vyřešit jak běžné
operativní požadavky našich klientů, tak
umí poradit v mnoha dalších oblastech
souvisejících s odváděním a čištěním od-
padní vody. I nadále intenzivně pracujeme
na tom, abychom našim zákazníkům 
poskytovali služby na špičkové úrovni 
z hlediska kvality, spolehlivosti i flexibility. 
V mnoha oblastech se snažíme naše služby
učinit ještě více uživatelsky pohodlné 
a přátelské. Doba pokročilých IT technolo-
gií, které nám při jejich odpovědném využí-
vání zjednodušují každodenní život, 
k tomu přímo vybízí, “ říká generální ředitel
SmVaK Ostrava Anatol Pšenička.

„Při výběru provozovatele vodohospo-
dářské infrastruktury Dolní Lutyně jsme
postupovali velice pečlivě, požadovali jsme
splnění řady technických, ekonomických 
i personálních ukazatelů a pevně věřím, 
že vedení obce, a především její obyvatelé,
budou se službami společnosti SmVaK spo-
kojeni. Hledali jsme strategického partnera
pro dlou hodobou komplexní spolupráci 
a jsem přesvědčen o tom, že vítěz vzhle-
dem ke zkušenostem, které v oboru má,
tyto naše cíle naplní,“ vysvětluje starosta
obce Pavel Buzek.

Stavba kanalizace v Dolních Domaslavi-
cích byla součástí sanací ekologických škod
v projektu Rozšíření odkanalizování pra-
vého břehu Žermanické přehrady. Jde o
gravitační a tlakovou splaškovou kanalizaci
s lokálním čerpáním odpadních vod pro-
střednictvím deseti nově vybudovaných
podzemních čerpacích stanic. Společnost
SmVaK bude kanalizaci provozovat pět let.

„Přebíráme nově vybudovanou kanali-
zaci s tím, že ji budeme zkušebně provozo-
vat, jak udávají záruční podmínky doda -
vatele stavby, a postupně se budou napo-
jovat jednotliví obyvatelé obce. Samo zřej -
mě je výhodou, že kanalizace je napo je na
na naši čistírnu odpadních vod v Sobě šo -
vicích, která disponuje dostatečnou volnou
kapacitou, odpovídající technologií a kva-

lifikovaným personálem,“ říká ředitel kana-
lizací společnosti SmVaK Jan Tlolka. 

Součástí stavby jsou také kanalizační
odbočení pro domovní přípojky, kterých
bylo vybudováno více než 240. Odbočky 
z kanalizačních řadů jsou zakončeny revizní
šachtou, do níž budou zaústěny přípojky 
z jednotlivých nemovitostí. V průběhu
stavby bylo vybudováno 9 342 metrů gravi-
tační a 3 605 metrů tlakové kanalizace. Na
trase se nachází také deset čerpacích stanic
s moderním elektronickým zařízením, které
umožňuje dálkový monitoring a ovládání.

SmVaK Ostrava zvítězily v koncesním
řízení v Dolní Lutyni na Karvinsku
Společnost SmVaK Ostrava od 1. září provozuje stávající i nově 
vybudovanou kanalizaci a dvě čistírny odpadních vod v Dolní Lutyni 
a místní části Věřňovice celkem pro 1 400 obyvatel.

Společnost SmVaK Ostrava nově provozuje
kanalizaci v Dolních Domaslavicích 
SmVaK Ostrava zvítězily v koncesním řízení a od 1. října provozují kanali-
zaci v obci nad Žermanickou přehradou. Odpadní vody budou odváděny
do čistírny odpadních vod v Soběšovicích, kterou společnost provozuje.
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Vprvním díle seriálu Cesta vody jsme
se věnovali tomu, z jakých zdrojů
pochází pitná voda v oblastech, kam

ji dodává společnost SmVaK Ostrava. Po-
psali jsme, jak se voda z údolních nádrží
dostává do úpraven pitné vody v Podhradí,
Nové Vsi a Vyšních Lhotách.

V následujícím textu jsme pak vysvětlili,
jakým způsobem se surová voda v provo-
zech společnosti SmVaK upravuje na kva-
litní pitnou vodu, jaká péče je jí věnována,
jaké látky a procesy se při úpravě používají.
Specifikovali jsme také, jaký je rozdíl mezi
vodou, která pochází z údolních nádržích 
v Beskydech a Jeseníkách, oproti té z men-
ších horských toků, nebo dokonce z pod-
zemních zdrojů.

Nyní se proto zaměříme na cestu, kterou
musí pitná voda urazit, než se dostane do
vodojemu, z něhož směřuje do kohoutku 
v naší domácnosti a můžeme se jí napít.
Ukážeme, jak je centrální distribuční systém
Ostravského oblastního vodovodu v regio -
nu propojený a do značné míry umožňuje
v případě problémů vodních zdrojů v ně-
které lokalitě zásobovat obyvatele vodou 
z jiné části regionu, než je obvyklé.

Počátky budování systému
Na 95 % pitné vody vyrobené ve společ-

nosti SmVaK pochází z povrchových zdrojů
v podhůří Jeseníků (kaskáda údolních ná-
drží Slezská Harta a Kružberk) a z Beskyd
(nádrže Morávka a Šance). Proto se zamě-
říme především na to, jak se odsud voda do-
stává do jednotlivých lokalit, které zásobuje.

Začněme u Kružberského skupinového
vodovodu. Z největší úpravny vody společ-

nosti SmVaK v Podhradí u Vítkova s kapaci-
tou až 2 700 litrů za sekundu byla již v pro -
sinci roku 1958 zahájena dodávka pitné
vody do Ostravy prostřednictvím I. větve
Kružberského skupinového vodovodu.
„Toto dílo je svým rozsahem i technickým
řešení ojedinělé. Pitná voda je vedena be-
tonovou štolou o profilu 2 100 milimetrů
pod horským masivem Oderských vrchů,
místy až v hloubce 100 metrů, do obce Do-
moradovice. Tam na ni navazují dva oce-
lové vodovodní přivaděče vedoucí severně

Jak cestuje voda z úpravny do vodojemu?
Unikátní výrobní a distribuční 
sys tém Ostravského oblastního 
vodovodu zajišťuje stabilitu 
dodávek pitné vody v regionu.
První voda z Kružberka byla přes
Úpravnu vody Podhradí přivedena
do Ostravy na konci roku 1958.

vodárenská nádrž
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vodojem
Krásné Pole
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směrem na Opavu. Celková délka štoly je 
5 663 metrů a byla ražena ve velice nároč-
ných geologických podmínkách souběžně
s výstavbou úpravny vody v Podhradí,“ vy-
světluje ředitel Ostravského oblastního vo-
dovodu Jiří Komínek.

První ze zmiňovaných přivaděčů je
označován jako I. větev Kružberského sku-
pinového vodovodu. Má profil 1000 mili-
metrů a délku 28 kilometrů. Dvě přerušo -
vací komory v Hradci nad Moravicí a No-
vých Sedlicích větev dělí na tři samostatné
tlakové úseky. „Tento úsek byl zakončen
dvoukomorovým vodojemem v Ostravě-
Krásném Poli o kapacitě 2x 6000 m3. Na
konci padesátých let byly vybudovány dva
navazující přivaděče z Krásného Pole.
Jeden do Ludgeřovic, druhý do Záhume-
nic,“ říká Komínek.

Další rozvoj celého systému v následují-
cích desetiletí dokládá i to, že v současnosti
je v Krásném Poli vodojemů pět a jejich cel-
ková kapacita je 37 200 m3.

Kam směřuje voda z Krásného
Pole?

Z vodojemů v Krásném Poli je voda ve-
dena třemi směry. Jeden míří do Ostravy-
Poruby, do jejíž sítě také dodává vodu (jde
o vodu předanou společnosti Ostravské vo-
dárny a kanalizace). Druhý směřuje přes
uzel v Záhumenicích do vodojemu v Buto-
vicích, odkud zásobuje část Novojičínska
(například města Bílovec a Studénka), nebo
do vodojemu v Ostravě – Bělé, kde byla vy-
budována čerpací stanice, která dříve 
dopravovala pitnou vodu přes Staříč do
Chlebovic u Frýdku-Místku. Původně byl

totiž Frýdek-Místek v systému Ostravského
oblastního vodovodu zásobován vodou 
z Úpravny vody Podhradí. Teprve po vybu-
dování údolní nádrže Šance, Úpravny vody
Nová Ves a návazného systému přivaděčů
začali lidé ve Frýdku-Místku pít vodu 
z Beskyd.

Třetí trasa míří na Karvinou, díky čemuž
může kromě tohoto města zásobovat také
centrum Ostravy (jde o vodu předanou
společnosti Ostravské vodárny a kanali-
zace), Hlučínsko (v Hlučíně jde o vodu pře-
danou společnosti Vodovody a kanalizace
Hlučín), Bohumín, Rychvald nebo Orlovou.

Rozvoj systému
V důsledku toho, že v šedesátých letech

přestala kapacita I. větve Kružberského
skupinového vodovodu dostačovat náro-
kům dynamicky se rozvíjejícího průmyslu,
ale i rostoucímu počtu obyvatel, byly bu-
dovány další přivaděče a vodojemy (Sy-
stém Ostravského oblastního vodovodu
jich má aktuálně 121 s celkovou kapacitou
302 060 m3 vody.). Souběžně s první větví
tak byla položena II. větev Kružberského
skupinového vodovodu s délkou 28 kilo-
metrů také s profilem 1000 milimetrů smě-
řující do vodojemů v Ostravě-Krásném Poli.
„Přerušovací komorou v Raduni je tlakový
režim druhé větve rozdělen na dva úseky,“
říká Komínek.

V souvislosti s potřebou posílit distri-
buční systém v regionu v důsledku jeho
rozvoje byla v polovině 80. let zahájena vý-
stavba souboru dalších staveb Ostravského
oblastního vodovodu, ale také údolní ná-
drže Slezská Harta v podhůří Jeseníků.

Jak jsou zásobována
okresní města 
v Moravskoslezském
kraji?

Frýdek-Místek
Město je součástí skupinového vodo-
vodu Frýdek – Místek – Sviadnov –
Staré Město. Z nádrže Šance je přes
Úpravnu vody Nová Ves voda dodá-
vána přivaděči Nová Ves – Baška –
Nové Dvory do vodojemů ve Frýdku a
přivaděčem Nová Ves – Baška – Chle-
bovice do vodojemu v Zelinkovicích.

Akumulaci tedy zajišťují vodojemy
Zelinkovice (pro Místek), zemní vodo-
jem Frýdek a věžový vodojem Frýdek.

Karviná
Skupinový vodovod Karviná zásobený
vodou z Ostravského oblastního vodo-
vodu distribuuje vodu do všech míst-
ních částí s výjimkou lokalit Doly 
a Louky.

Systém je rozdělen na tři tlaková
pásma. Přivaděčem Krásné Pole – Kar-
viná je voda z Úpravny vody Podhradí
transportována do vodojemu Doub-
rava s kapacitou 3x 2000 m3. Odtud zá-
sobní řad Doubrava – Karviná zásobuje
městské části Staré Město, Fryštát,
Nové Město a Darkov.

V horním tlakovém pásmu je vodo-
jem Karviná-Podlesí (2x 5000 m3) záso-
bován přivaděčem Bludovice – Karvi -
ná. Spotřebiště (části Hranice, Mizerov
a Ráj) jsou zásobována řady napoje-
nými na přiváděcí řad z vodojemu Pod-
lesí do vodojemu Ráj. Ten je zásobován
z vodojemu Karviná-Podlesí gravitačně
a je řídicím vodojemem středního tla-
kového pásma.  Za vodojem Karviná-
Ráj je napojen přivaděč Ráj – Petrovice,
který přes čerpací stanici v Petrovicích
u Karviné zásobuje polské město Jastr-
zebie Zdrój.
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Cílem bylo dosáhnout propojení centrál-
ních zdrojů tak, aby byla zvýšena spolehli-
vost a plynulost dodávek pitné vody
obyvatelstvu i průmyslu. Z toho důvodu
byl vybudován vodovodní přivaděč 
III. větve Kružberského skupinového vodo-
vodu, který byl dimenzován na kapacitu 
3 450 litrů za sekundu. Tímto řadem je
voda přiváděna z Úpravny vody Podhradí
do vodojemů v Krmelíně a Bělé sloužících
mimo jiné pro zásobování jižní části 
Ostravy.

Přivaděč se skládá z tlakové vodovodní
štoly o průměru 2 450 milimetrů a délce 
8 050 metrů, která byla ražena dvěma stroji
v obtížných geologických podmínkách za
velkých přítoků podzemní vody. V případě
havarijního stavu je možné celkový objem
štoly (38 000 m3) využít jako zásobní vodo-
jem pitné vody. Další částí přivaděče je
trubní řad z ocelového potrubí v profilu
1600 milimetrů a s délkou 39 kilometrů. 
Na jeho trase se nacházejí tři uzávěrové ko-
mory – v Dolejších Kunčicích, ve Studénce
a Světlově u Krmelína. Přibližně v polovině
délky přivaděče byl postaven přerušovací
vodojem Bílov o objemu 2x 3 000 m3.

Voda pro Olomoucký kraj
Odbočka u Fulneka z obce Děrné umož-

ňuje z  přivaděče III. větve Kružberského
skupinového vodovodu dodávat pitnou
vodu také do měst na Přerovsku (Hranice
na Moravě, Lipník nad Bečvou a Přerov).
„Přivaděč Fulnek – Hranice – Přerov uve-
dený do provozu v roce 2004 navazuje na
několik desítek let staré záměry, které počí-
taly s propojením vodárenské soustavy Os-

travského oblastního vodovodu v povodí
Odry se systémem Vodovodu Pomoraví 
v povodí Bečvy a Moravy,“ popisuje Komí-
nek. Nový přivaděč byl vybudován ze-
jména proto, aby zajistil dodávky vody pro
rozvíjející se průmyslovou zónu v Hranicích
na Moravě, zároveň může díky volné kapa-
citě Ostravského oblastního vodovodu
řešit potřeby Přerovska. Délka řadu s profi-
lem 500 milimetrů je 23,9 kilometru 
(17,2 kilometru na území Moravskoslez-
ského a 6,7 kilometru na území Olomouc-
kého kraje) a je zakončen vodojemem
Střítež o kapacitě 2x 3000 m3.

Voda z Beskyd
Ve východní – beskydské – části sy-

stému Ostravského oblastního vodovodu
provozuje společnost SmVaK dvě velké
úpravny vody.

Úpravna Nová Ves uvedená do provozu
v roce 1969 a plně ukončená v roce 1973
upravuje surovou vodu z údolní nádrže
Šance. Voda z ní směřuje gravitačně a čás-
tečným čerpáním dvěma přivaděči Beskyd-
ského skupinového vodovodu přes
vodojemy do spotřebišť. 

Hlavní přívodní řad z  úpravny vede přes
uzel v Bašce do vodojemu u Bruzovic a zá-
sobuje Frýdecko-Místecko. Z tohoto přiva-
děče je v Nových Dvorech u Frýdku
vybudována odbočka do vodojemu Frý-
dek, odkud je zásobován Frýdek. Z Bruzo-
vic voda dále putuje do vodojemu v Blu -
dovicích s celkovou kapacitou 32 000 m3,
odkud voda směřuje k obyvatelům Haví-
řova. Toto město bylo původně zásobo-
váno vodou z nádrže Morávka po její

Opava
Je zásobována prostřednictvím skupi-
nového vodovodu Opava, který je
kromě města Opava a jeho částí (Město,
Předměstí, Jaktař, Kateřinky, Palhanec)
tvořen okolními obcemi. Hlavním zdro-
jem vody je Ostravský oblastní vodo-
vod (Úpravna vody Podhradí).

První hlavní přívod vody tvoří od-
bočka z II. větve Kružberského skupi-
nového vodovodu přes zemní vodojem
Chvalíkovice s kapacitou 2x 5000 m3,
která vede k místní části Kylešovice,
jejíž vodovodní síť je na tento řad na-
pojena. Za Kylešovicemi se potrubí
dále větví na východní a západní větev
a přes další vodojemy zásobuje jednot-
livé městské části, ale i okolní obce
(Otice, Uhlířov, Velké Hoštice).

Druhý hlavní přívod vody je napo-
jen přímo na I. větev Kružberského sku-
pinového vodovodu pod obcí
Chvalíkovice a je jím v souběhu s po-
trubím prvního přívodu vody dodá-
vána voda také do regulační stanice
Opava a vodojemů.

Doplňujícím zdrojem pro Opavu je
místní podzemní zdroj vody v části Jak-
tař (jímací zářez s nádrží a čerpací sta-
nicí Jaselská). Tato voda je dodávána
do malé části vodovodní sítě Opavy,
kde se míchá s vodou z centrálního
zdroje.

Nový Jičín
Město je zásobováno vodou z Ostrav-
ského oblastního vodovodu a dvou
zdrojů. Voda z Úpravny Nová Ves
(údolní nádrž Šance) je přivedena gra-
vitačně do vodojemů Skalky, odkud je
čerpána do vodojemu Salaš. Z něho je
zásobován Šenov, Kunín, část nejvýše
položené zástavby Nového Jičína (na-
příklad také nemocnice v Novém Ji-
číně) s následným přivedením vody do
zásobovacího systému obcí Starý Jičín,
Jičina a Janovice.

Druhým zdrojem pitné vody je při-
vaděč Podhradí – Děrné – Střítež.
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Cesta vody – 3. díl

úpravě ve Vyšních Lhotách (byla uvedena
do provozu v roce 1961 a dokončena v pro-
sinci 1963). Po vybudování Úpravny vody
Nová Ves došlo k posílení a město je záso-
bováno vodou z nádrže Šance. Z vodojemu
Bludovice vedou do vodovodní sítě Haví-
řova tři přiváděcí řady. V 90. letech 20. sto-
letí došlo také ke zdvojení přivaděče
Bruzovice – Bludovice.

Další trasa z Úpravny vody Nová Ves
vede až do Karviné. Toto město může být
zásobováno vodou jak z jesenické části
(Kružberský skupinový vodovod), tak z Be-
skyd (Beskydský skupinový vodovod).

Z uzlu v Bašce je voda z Nové Vsi dále
dopravována do vodojemů v Chlebovicích
a Hájově (zásobuje Kopřivnici a Příbor). 

Významné je v případě Úpravny vody
Nová Ves také čerpání z úpravny směrem
na Čeladnou, odkud pak voda dotéká gra-
vitačně do vodojemu Červený Kámen nad
Kopřivnicí, která je tímto způsobem záso-
bována.

Z Beskyd, nebo Jeseníků?
Z vodojemu u Bruzovic zároveň vede

kromě popisovaných přivaděčů na Haví-
řovsko také přivaděč do výše zmiňovaného
vodojemu nad Krmelínem. Tím je umož-
něno zásobování části Ostravy jak z vod-
ního díla Kružberk, tak údolní nádrže Šan ce.
Na tomto přivaděči je v Lískovci u Frýdku-
Místku vybudována čerpací stanice, která
může zpětně vodu z vodojemu Krmelín

přečerpat do Bruzovic. Tím je beskydská 
i jesenická část systému propojena, což ve
vysoké míře zabezpečuje plynulost do-
dávky vody při případných poruchách a
mimořádných stavech. 

„Význam tohoto propojení vynikl 
v druhé polovině roku 2015 a na začátku
roku 2016. Vzhledem k dlouhotrvajícímu
srážkově chudému období, které mělo ne-
gativní dopad na beskydské zdroje, fungo-
vala čerpací stanice v Lískovci u Frýdku-
Místku oproti běžným několika hodinám
denně prakticky nepřetržitě. Využitím vo-
dojemu v Krmelíně a této čerpací stanice
směřovala přes přerušovací komoru v Bru-
zovicích odběratelům na Havířovsko a Kar-
vinsko voda z Úpravny vody Podhradí,“
vysvětluje Jiří Komínek.

Zastupitelnost zdrojů v případě
potřeby

Úpravna vody Vyšní Lhoty na Frýdecko-
Místecku pod masivem Prašivé upravuje
surovou vodu z údolní nádrže Morávka. 
Z ní směřuje pitná přivaděčem s profilem
600 milimetrů do vodojemu v Bludovicích
u Havířova, dále přivaděčem Vyšní Lhoty –
Tošanovice – Žukov zásobuje Český Těšín 
a okolní obce.  Oba přivaděče byly spolu 
s úpravnou vybudovány v 60. letech přede-
vším v reakci na potřeby rozvíjející se ob-
lasti s centrem v novém městě Havířov. 

V 90. letech minulého století byl dokon-
čen posilovací řad Dobrá – Tošanovice.

Vodou z úpravny je v současnosti zásobo-
váno více než 20 obcí Frýdecko-Místecka,
Třinecka, Českotěšínska a Karvinska.

Například v suchém období na počátku
roku 2016 bylo nutné ulehčit přehradě
Šance, která byla naplněna pouze z 30 %
své kapacity, a naopak využít vodu z ná-
drže Morávka, jejíž naplněnost dosahovala
zhruba tří čtvrtin. „Manipulacemi na  vodo-
vodním přivaděči Nové Dvory – Dobrá bylo
umožněno zvýšení odběru z úpravny vody
ve Vyšních Lhotách. Jednalo se o asi 90 litrů
za vteřinu, a toto množství vody tak bylo
ušetřeno v nádrži Šance. Díky technickému
opatření byl vodojem Frýdek zásobován
pitnou vodou z Vyšních Lhot (tedy vodou 
z Morávky) a obyvatelé Frýdku-Místku pili
jak vodu z Morávky, tak z Šancí (spotřebi-
te  lé zásobovaní vodojemem v Zelinkovi-
cích), zhruba v poměru 3:2,“ vysvětluje
Komínek.

Lokální zdroje
Kromě centrálních zdrojů zásobují

SmVaK také lokality, které jsou závislé na
místních zdrojích povrchové nebo pod-
zemní vody. Celkem jich provozuje vodá-
renská společnost zhruba čtyřicet. 

Na místních zdrojích jsou například zá-
vislé obce na Jablunkovsku, které bylo
navíc v polovině letošního roku do značné
části také začleněno do centrálního distri-
bučního systému Ostravského oblastního
vodovodu (více o projektu na straně 14).  
Z lokálních zdrojů využívají pitnou vodu
také obyvatelé řady obcí na Opavsku, No-
vojičínsku nebo Frýdecko-Místecku. 

Voda z nich je upravována v místních
úpravnách vody nebo odkyselovacích sta-
nicích. U některých zdrojů podzemní vody
je vzhledem k jejich vysoké kvalitě po-
třebná pouze jejich dezinfekce chlorem.
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Životní prostředí

Mezi lidmi panují značné nejasnosti
týkající se toho, jaké požadavky
klade na fyzické i právnické osoby

zákon v oblasti zneškodňování a likvidace
odpadních vod. Řada obyvatel v lokalitách,
kde působí Severomoravské vodovody 
a kanalizace Ostrava, se proto na zástupce
společnosti obracejí se žádostí o konzul-
tace a vysvětlení.

Danou problematiku řeší tzv. vodní
zákon, který ukládá všem majitelům obyt-
ných, průmyslových, zemědělských, zdra-
votnických a jiných staveb povinnost
zajistit zneškodňování produkovaných 
odpadních vod v souladu s podmínkami
vydanými příslušným vodoprávním
úřadem a platnou legislativou

Jak nakládat s odpadními vodami
Jakým způsobem je tedy možné od-

padní vody likvidovat? „Za standardní povo-
lené zneškodňování odpadních vod je
považováno napojení nemovitosti prostřed-
nictvím kanalizační přípojky do kanalizace
pro veřejnou potřebu, která může být spla-
šková (splaškové odpadní vody) nebo jed-
notná (splaškové odpadní vody a dešťové
odpadní vody),“ říká projektový manažer
SmVaK Marek Červek. Druhým způsobem,
jak povoleným způsobem likvidovat od-

padní vody, je využít k tomu určeného vod-
ního díla. V daném kontextu jde především
o domovní čistírny odpadních vod s kapa-
citou do 50 ekvivalentních obyvatel.

Především v menších obcích a rozptý-
lené zástavbě je dalším způsobem možné
likvidace odpadních vod u jednotlivých ne-
movitostí jejich akumulace v bezodtoko-
vých jímkách. „Majitelé nemovitostí jsou 
v tomto případě povinni zabezpečit zneškod-
nění těchto vod tak, aby nebyla ohrožena
kvalita povrchových a podzemních vod.  Na
výzvu vodoprávního úřadu nebo České in-
spekce životního prostředí navíc musí vlast-
ník nemovitosti doložit zneškodnění těchto
odpadních vod,“ vysvětluje Červek.

Nejčastější chyby
Jakým způsobem nejčastěji porušujeme

zákon a vystavujeme se možnému po-
stihu? Nejhorším, ale bohužel stále po-
měrně rozšířeným způsobem likvidace
odpadních vod je jejich přímé vypouštění
do vod povrchových či podzemních. Jde o
jednoznačné porušení příslušného zákona.

„Také není možné likvidovat odpadní vody
pomocí přepadů ze septiků nebo žump jejich
napojením do kanalizace pro veřejnou po-
třebu, která je ukončena čistírnou odpadních
vod. Není povoleno ani odvádění dešťových

vod pomocí splaškové kanalizace,“ popisuje
Červek. Podle něj v současnosti existují a
jsou běžně využívány možnosti, jak zjistit
nelegální napojení dešťových vod od jed-
notlivých nemovitostí do splaškové kanali-
zace v dané obci. Jednou z nich je napří -
klad využití výrobníku inertní nezávadné
bílé mlhy.

Riziku sankce se vystavují také lidé, kteří
likvidují odpadní vody tak, že vyvezou žum -
pu nebo septik na pole, zahradu, do lesa,
nebo dokonce přímo do vodního toku. Jde
o přestupek, který může být penalizován ze
strany příslušného vodoprávního úřadu
nebo inspekce životního prostředí.

Častým argumentem při sporných situ-
acích bývá ze strany majitelů nemovitostí
to, že si objednali vývoz žumpy u některé 
z firem nabízejících tuto službu, nicméně
nemají jasný přehled o tom, kde odpadní
vody končí. Řešení je poměrně jednodu-
ché: Vždy si tuto službu objednat u společ-
nosti, která má k této činnosti (vyvážení 
a nezávadná likvidace odpadních vod)
oprávnění. „Lidé by si zároveň měli uchová-
vat tyto faktury nebo smlouvy. V nich by mělo
být uvedeno, na které čistírně odpadních vod
byly dané odpadní vody zlikvidovány,“ 
vysvětluje Červek.

Lidé neuspějí ani v případě, že si vývoz
žumpy objednají pouze jednou za několik
let a argumentují dostatečností tohoto po-
stupu, ačkoliv množství dodané vody do
nemovitosti neodpovídá množství vyve-
zené ze žumpy. Objem zlikvidovaných vod
by měl odpovídat množství dodané pitné
vody do nemovitosti. „To lze obvykle jedno-
duše zkontrolovat prostřednictvím údajů vo-
doměru příslušného vlastníka,“ uzavírá
Marek Červek.

Jak zlepšit kvalitu vody v potoku,
rybníku nebo řece v obci
Platná legislativa jednoznačně definuje, jak nakládat s odpadními 
vodami ze septiků a žump. Základ je v každém z nás: buďme 
odpovědní k okolnímu životnímu prostředí.
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Kvalita vody

Zhruba 90 % lidí v České repub-
lice je zásobováno vodou z veřej-
ných vodovodů. Stačí otočit
kohoutkem a teče prakticky ne-
omezené množství vody v napro-
sté většině případů v dobré
kvalitě, která splňuje parametry
dané legislativou.

Zbývajících 10 % obyvatel je závislých
na vodě z veřejných nebo domov-
ních studní. Další zhruba pětina oby-

vatelstva používá vodu ze studní na
chalupách, chatách o víkendech a na dovo-
lené. I když jsou tyto údaje staré více než
čtvrt století, přesto leccos naznačují: v roce
1989 bylo v naší zemi (jako součásti tehdej-
šího Československa) více než 750 tisíc do-
movních studní a 20 tisíc veřejných studní. 

Jakým způsobem je tedy potřeba pečo-
vat o studny, aby voda z nich nebyla zdra-
votním rizikem, zdrojem starostí, ale naopak
kvalitní pitné vody? Jaký je stav studní v Čes -
ké republice a jaké problémy se z hygienic-
kého a zdravotního hlediska u pitné vody
ze studní objevují nejčastěji? Staráme se 
o svou studnu zodpovědně? A když ne,
jaké kroky je potřeba podniknout?

Nepodceňujme rizika
Česká legislativa pro vodu ze studní 

v případě, že není používána pro podnikatel-
ské účely, nestanovuje nutnost pravidelné la-
boratorní kontroly (na rozdíl od vody z veřej -
ného vodovodu). „A to je často příčinou
toho, proč lidé, kteří využívají studnu jako

zdroj pitné vody, nepovažují za zásadní, že
by měli věnovat pozornost tomu, zda je tato
voda zdravotně nezávad ná a nepředstavuje
riziko pro jejich zdraví. Podceňují tato rizika 
s argumentem, že jim voda chutná,“ říká ve-
doucí laboratoří společnosti Aqualia infrae-
structuras inženýring Lucie Chlebková.

Podle ní je nutné kvalitu vody pozorně
sledovat a nechat minimálně jednou ročně
ověřit experty v odborné laboratoři. Nej-
vhodnější období je před začátkem jara.

Kvalita vody ve studních se totiž mění 
v závislosti na klimatických faktorech, jako
jsou například tání sněhu, povodně, nebo
naopak dlouhodobý nedostatek vody. 
Zásadní roli pochopitelně také hraje, 
v jakém prostředí se studna nachází. 

„Například jsou-li okolo pastviny s do-
bytkem, hrozí kontaminace vody, když déšť
spláchne pastviny. Přítomnost žump nebo
septiků v ochranném pásmu studny může
zase negativně ovlivnit nejen výskyt bakte-
rií fekálního původu, ale i chemické para-
metry vody. Když spláchne déšť hnojiva ze
zemědělských ploch, může se to na kvalitě
vody v okolních studních negativně proje-
vit zvýšenou koncentrací dusičnanů,“ vy-
světluje Chlebková. 

Tak dlouho se chodí ke studni pro vodu,
…buďte pozorní, jakou vodu pijete!
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Kvalita vody

Jak filtrovat vodu
Dalším častým problém, s nímž se

mohou majitelé studen setkat, je zvýšená
koncentrace některých kovů, velmi často
železa a manganu, které mohou mít původ
v geologickém nadloží. Tento problém je
řešitelný prostřednictvím kvalitní filtrace.
„Při využití filtrů je nutné dbát na jejich
pravidelnou údržbu a výměnu tak, jak
udává výrobce. V opačném případě se
mohou filtry zanášet, přestanou plnit svou
funkci a jsou živnou půdou pro mikroorga-
nismy, které  mají negativní vliv na kvalitu
vody. A samozřejmě bychom měli vždy pře-
mýšlet nad tím, jaký výrobek si kupujeme,
a ověřit si jeho účinnost a parametry,“ tvrdí
Chlebková.

Základním předpokladem pro to, aby
byla kvalita vody ve studni vyhovující, je
také zdravotní nezávadnost použitých ma-
teriálů při stavbě studní, vrtů a rozvodů
vody.

Pečujme o svou studnu
Kromě pravidelných laboratorních ana-

lýz je nutné věnovat odpovídající pozor-
nost také údržbě studní včetně kontroly
jejich technického stavu. Je vhodné tyto
aktivity koncentrovat do doby před prová-
děním laboratorních analýz a přistoupit 
k nim minimálně dvakrát ročně.

Jednou za delší období (například pět
let) je potřeba studnu celkově vyčistit. To
znamená vyčerpat z ní vodu, mechanicky
odstranit nečistoty, provést desinfekci,
poté vodu nějakou dobu čerpat a teprve
následně provést laboratorní testy, zda
bylo vyčištění studny dosaženo žádoucího
výsledku. Opačný postup – nejdříve testo-
vat, až poté čistit – by logicky nedával
smysl. Šlo by o plýtvání finančními pro-
středky.

Problematické situace mohou vznik-
nout také v případě, kdy domácnosti využí-
vají vodu z veřejného vodovodu, ale
zároveň vodu ze své studny s neověřenou
kvalitou. V případě, že voda ze studny ne-
odpovídá hygienickým parametrům, může
dojít jejím smísením s pitnou vodou z ve-
řejného vodovodu ke kontaminaci nejen
vlastních rozvodů, ale i vodovodní sítě.
Svou nedbalostí pak ohrožujeme také lidi 
ve svém okolí.

„Laboratorní analýzy se provádějí
pouze ve specializovaných laboratořích.
Lidé si často myslí, že rozbor lze provést po-
mocí tzv. indikátorových papírků, které
znají, když si orientačně měří hodnotu pH 
v bazénech. U rozborů je ale nutné dodržet
technologické lhůty, proto jsou výsledky 
k dispozici většinou za týden od provedení
odběru, nikoliv bezprostředně v místě od-

běru. Odběry vzorků mají také svá jasná
pravidla a pro získání objektivních vý-
sledků se používají vzorkovnice, které jsou
k dostání pouze v laboratořích. Například
u stanovování mikrobiologických parame-
trů, jako jsou (ne)přítomnost různých typů
bakterií, se vzorky musí odebírat do steril-
ních vzorkovnic,“ uzavírá Chlebková.

Aqualia infraestructuras inženýring (AII)
• Společnost AII byla založena v roce 1996 s názvem SmVaK-inženýring, s.r.o., jako dceřiná společnost SmVaK Ostrava.

V roce 2006 se stala součástí skupiny Aqualia a od této doby obě firmy úzce spolupracují jako samostatné společnosti.

• Společnost se dominantně zabývá inženýrskou činností v oblasti dodávek a výstavby čistíren odpadních vod, úpraven
vody, vodovodů a kanalizací, čerpacích stanic nebo vodovodních a kanalizačních přípojek. Pro realizované stavby za-
jišťuje jejich přípravu po majetkoprávní stránce, zpracování projektové dokumentace a její projednání s dotčenými or-
gány státní správy, územní rozhodnutí, stavební povolení a vodoprávní rozhodnutí a kolaudační souhlas.

• Společnost zajišťuje kompletní projektovou činnost při výstavbě a následnou stavební činnost.

• Akreditovaná centrální laboratoř v Ostravě-Mariánských Horách poskytuje komplexní služby pro měření kvality vo dy.
Ročně analyzuje zhruba 6 000 vzorků, komplexně podle více než 90 kritérií zhruba čtvrtinu z nich. Laboratoř analyzuje
pitnou, povrchovou, podzemní i odpadní vodu, provádí také rozbory vodárenských a čistírenských kalů. Provádí che-
mické, mikrobiologické, biologické a senzorické zkoušky pitných, povrchových, podzemních, surových a teplých vod.
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Investice

Poslední srpnové pondělí byl za
účasti zástupců měst a obcí na 
Jablunkovsku, vládního zmoc-
něnce pro Moravskoslezský kraj
Jiřího Ciencialy a vedení společ-
nosti SmVaK slavnostně otevřen 
a uveden do provozu nový vodo-
jem v Milíkově. 

Ten je součástí dvou významných in-
vestičních staveb za zhruba 50 mili-
onů korun, díky nimž jsou města a

obce v nejvýchodnější části naší země nově
připojeny na páteřní distribuční systém do-
dávek pitné vody v Moravskoslezském kraji
- Ostravský oblastní vodovod - a centrální
zdroje pitné vody (údolní nádrže Morávka,
Šance a Kružberk).

Díky realizaci projektu získá přístup 
k dostatečné kapacitě pitné vody zhruba
13 tisíc lidí, kteří standardně používají ve
vodovodní síti společnosti SmVaK vodu 
z místních podzemních a povrchových be-
skydských zdrojů. Ty však v období nedo-
statku srážek vykazují nedostatečnou
vydatnost a situaci je třeba řešit operativ-
ními zásahy, jako tomu bylo v loňském hor-

kém a suchém létě (provizorní čerpací sta-
nice, návoz autocisternami). 

Díky novému systému budou v případě
potřeby lidé pít nově vodu z údolní nádrže
Morávka. Technicky je možné v případě
problémů na beskydské části systému do-
pravit na Jablunkovsko vodu až z kaskády
přehrad Slezské Harta a Kružberk v podhůří
Jeseníků.

Od přípravy k dokončení
„Příprava projektu začala již v roce 2012,

kdy byla zpracována technicko-ekonomická
studie analyzující možné varianty, jak zajistit
dodávky pitné vody z Ostravského obla-
stního vodovodu do dané oblasti. Následně
probíhala jednání s vlastníky pozemků a hle-
dání vhodné trasy pro nový vodovod. Ta ne-
byla vždycky úplně jednoduchá, a proto
považujeme za velký úspěch, že se nám po-
dařilo vše dotáhnout zdárně do konce. Jsem
přesvědčen o tom, že lidé na Jablunkovsku to
ocení. To platí především pro případ, že by se
opakovalo mimořádně suché období druhé
části loňského roku a začátku toho letošního,
kdy se k nám v tomto ohledu příroda necho-
vala zrovna vstřícně. Poděkování logicky
směřuje také k představitelům měst a obcí.
Bez jejich konstruktivní a vstřícné spolupráce,

kdy bylo velmi často nutné hledat kompro-
misy, bychom projekt v život uvést nedoká-
zali,“ říká ředitel vodovodů společnosti
SmVaK Milan Koníř. 

Díky projektu jsou zajištěny stabilnější
dodávky pitné vody pro 13 000 odběratelů
v Jablunkově, Návsí, Bystřici nad Olší, 
Písečné, Košařiskách a Vendryni.

Systém zásobování Jablunkovska 
Jablunkovsko je standardně zásobováno
pitnou vodou z povrchových zdrojů vody
bystřinného typu (Rohovec, Radvanov a
Kotelnice) a zdrojů podzemní vody (mělké
zářezy Kotelnice a hlubinné vrty Dolní
Lomná a Kostkov). Lokality Bystřice nad
Olší a Hrádek jsou zásobovány z povrcho-
vého a podzemního zdroje Košařiska. Jako
rezervní slouží jeden z vrtů v lokalitě
úpravny vody Dolní Lomná s vydatností 
3 litry za sekundu, který v případě zvýše-
ných zákalů u povrchových zdrojů a nut-
nosti jejich odstavení či v případě opakují -
cích se nevyhovujících klimatických pod-
mínek v srážkově podprůměrných obdo-
bích dotuje vzniklý deficit. Využitelné
kapacity zdrojů se však již blíží potřebám
obyvatel, proto je nutné vyzdvihnout reali-
zaci právě dokončeného projektu.

Jablunkovsko je napojeno na centrální
systém dodávek pitné vody



podzim 2016 l  15

Investice

Dva projekty se shodným cílem
Na Jablunkovsku byly společností SmVaK
realizovány fakticky dva úzce provázané 
investiční projekty.

První s názvem Úprava způsobu záso-
bování pitnou vodou Bystřice nad Olší s ná-
klady 5,7 milionu korun umožňuje díky
výstavbě nové čerpací stanice čerpání vody
z centrálního systému Ostravského obla-
stního vodovodu přes vodovodní síť Třince
a Vendryně do vodojemu v Bystřici nad Olší
s kapacitou 2x 500 m3. 

Nová čerpací stanice umožňuje také čer-
pání do nového vodojemu Milíkov s kapa-
citou 2x 50 m3, který je součástí druhého
realizovaného projektu.

Kromě výstavby nové čerpací stanice,
je jího technologického vystrojení, vybave -
ní elektročásti a začlenění do dispečerské -
ho systému dálkového sledování a řízení
technologických procesů SmVaK Ostrava
bylo provedeno její propojení se stávající
armaturní šachtou v délce 152 metrů po-
trubím z polyethylenu a přeložení stávající
vodovodního řadu z PVC v délce 108 metrů.
Část trasy v délce 98,5 metru byla u obou
potrubí provedena bezvýkopově metodou
řízeného horizontálního vrtání.

Druhý projekt označený jako Náhrada
zdrojové bilance Jablunkovska spočíval
především v umožnění čerpání vody z Os-
travského oblastního vodovodu do nového
vodojemu v Milíkově, odkud směřuje dále
do regionu. 

Nejen nový vodojem
Stavba, kterou projektovala společnost Vo-
ding, začala na podzim roku 2015, kdy bylo
položeno potrubí přívodního a výtlačného
řadu v délce zhruba jednoho kilometru. 
V následujícím roce byl postaven nový vo-
dojem včetně vybavení všemi potřebnými
technologiemi a začlenění do dispečer-
ského systému SmVaK Ostrava. Položeno
bylo potrubí od vodojemu po napojení na
vodovod v obci Návsí v délce 4010 metrů.

Do vodojemu Milíkov byl také vybudo-
ván výtlačný řad z polyethylenu v délce
492 metrů od stávajícího přívodního řadu 
z Košařisk do Bystřice nad Olší a přívodní
řad od přerušovací komory Milíkov z polye-
thylenu v délce 587 metrů, který je pod tla-
kem akumulace úpravny vody Košařiska 
a umož ňu je přivádět vodu ze stejnojmen-
ného zdro je. Celkové náklady této investice
dosáhly 44,5 milionu korun a byly hrazeny
z vnitřních zdrojů SmVaK Ostrava.

„Když jsme projekt v roce 2012 začali 
plánovat, ještě jsme neměli zkušenost 
s takovým suchem, jaké nás postihlo 
v loňském roce. A Moravskoslezský kraj byl
zasažen opravdu silně. Rok 2015 nám uká-
zal, že je a v budoucnu bude nutné přede-
vším v oblastech závislých na místních
zdrojích posilovat stabilitu dodávek pitné
vody pro obyvatele. Projekt se svým nača-
sováním trefil do nejlepší možné doby,“
uzavírá generální ředitel společnosti
SmVaK Anatol Pšenička. 

Slavnostní otevření vodojemu v Milíkově za přítomnosti starostů, zástupců společnosti SmVaK (vlevo) a
vládního zmocněnce Jiřího Ciencialy (uprostřed).

Investice do měst
i malých obcí

V roce 2016 investují SmVaK Os-
trava do obnovy a rozvoje vodo-
hospodářské infrastruktury 

550 milionů korun, což je nejvíce za
dobu existence firmy. Za posledních
dvacet let společnost investovala ročně
v průměru více než 440 milionů korun.

Největší investiční akcí pro rok 2016
je s celkovými náklady 128 milionů mo-
dernizace Úpravny vody Podhradí, která
začala v roce 2015. Dokončen byl také
významný projekt na Jablunkovsku, 
pokračuje výstavba vyhnívací nádrže 
v provozu čistírny odpadních vod 
v Opavě a řada dalších akcí.

Investiční plán pro letošní rok počítá
v oblasti kanalizací a čistíren odpadních
vod s projekty za téměř 216 milionů
korun. Probíhají také významné inves-
tiční akce při rekonstrukci vodovodních
řadů, které dosáhnou hodnoty přesahu-
jící 220 milionů korun. Téměř 100 mili-
onů korun budou představovat investi -
ce do páteřního systému zásobování
pitnou vodou – Ostravského oblastního
vodovodu.

Investice směřují jak do větších měst
v regionu, tak do malých obcí. (Za 3,7
milionu korun je například rekonstru-
ována čistírna odpadních vod v Bernar-
ticích nad Odrou.) 

Například na území statutárního
města Karviná bude letos investováno
zhruba padesát milionů korun. Téměř 
38 milionů směřuje do rekonstrukcí ka-
nalizačních stok, za 12 milionů budou
obnoveny vodovodní řady. Celkem
bude realizováno čtrnáct projektů ob-
novy vodohospodářské infrastruktury.
Výsledkem bude mimo jiné 1787 metrů
nových vodovodních řadů, 1713 metrů
kanalizačních stok a přípojek.

Více než 43 milionů korun bude pro-
investováno do infrastruktury ve Frýd -
ku-Místku, kde například od začátku září
do konce roku probíhá rekonstrukce ka-
nalizační sítě v délce 705 metrů za
zhruba 12 milionů korun také za využití
bezvýkopové technologie. Investice ve
městě směřují kromě vodovodů a kana-
lizací také do čistírny odpadních vod.
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V Karviné se vodárenské společ-
nosti daří spolupracovat s měs-
tem při jeho stavebních akcích.       

Kromě výroby a dodávek pitné vody,
stejně jako odvádění a čištění vody
odpadní jako hlavního zaměření po-

skytuje společnost SmVaK Ostrava řadu
dalších služeb týkajících se hospodaření 
s vodou. Jednou z klíčových oblastí, kde
má firma vzhledem k technickému vyba-
vení a odborným kompetencím svých za-
městnanců co nabídnout, jsou bezpochyby
stavebně-montážní služby. V tomto seg-
mentu disponuje silným zázemím, kdy
kromě samotné technické znalosti proble-
matiky, vlastnictví potřebných strojů a od-
povídajícímu zázemí danému provozními
středisky a sklady v jednotlivých oblastech
kraje může nabídnout možnost spolupráce
pro další období týkající se provozu 
a správy infrastruktury.

„Naši lidé jsou odborně vyškoleni v celé
řadě činností pro montážní a stavební
práce, disponují potřebnými zkouškami a
certifikáty. Kromě opravy havárií vodovod-
ních řadů včetně samotných výkopových
prací provádíme také výstavbu nových vo-

dovodních a kanalizačních řadů a přípojek,
zajišťujeme potřebné podklady pro kolau-
daci díla a dokážeme převzít odpovědnost
za jeho samotný provoz,“ vysvětluje ředitel
vodovodů Milan Koníř. Společnost také bu-
duje přeložky vodovodů, ale i dalších sítí
včetně zajištění potřebné administrativy. 

Spolupráce v Karviné
Klíčovými partnery pro popsanou oblast

jsou kromě podnikatelských subjektů po-
chopitelně města a obce v regionu, kde
společnost SmVaK dominantně působí,
tedy v Moravskoslezském kraji.

Několik projektů se podařilo realizovat,
právě probíhají nebo se plánují například 
v šedesátitisícové Karviné. „Například 
v centru města na ulicích Karola Śliwky 
a Poštovní jsme na konci loňského 
a v první polovině letošního roku prováděli
přeložku vodovodních řadů v délce 
45 metrů a budovali jsme také přeložku vo-
dovodní přípojky pro sousední zimní sta-
dion. Důvodem je plánovaná výstavba
kruhového objezdu a úprava související
plochy, na což má město Karviná připra-
vený projekt. Dále se koncem loňského
roku podařilo realizovat dvě z plánova-
ných sedmnácti přeložek vodovodu 
v rámci chystaného odkanalizování okra-
jových části města,“ říká vedoucí centrál-
ního zásahu SmVaK Petr Grzonka.

V souvislosti s rekonstrukcí mostu na
Mlýnské ulici v centru Karviné pak společ-
nost SmVaK realizuje letos na podzim vý-

SmVaK partnerem municipalit
při stavebních projektech
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měnu vodovodu. Projekt bude proveden
metodou řízeného vrtání, tedy bez nega-
tivního vlivu stavby na povrch. Zajištěna
bude prostřednictvím přistavené cisterny 
a tlakové vody nepřerušená dodávka pitné
vody pro několik desítek nemovitostí.

Vzhledem k modernizaci komunikace
na ulici Žižkova v Karviné-Novém Městě
pak společnost bude realizovat dvě pře-
ložky vodovodů. Zároveň dojde k výměně
vodovodu, kdy bude potrubí z PVC nahra-
zeno polyethylenovým, potrubí z šedé 
litiny bude vyměněno za tvárnou litinu.
Projekt je připravený a schválený, stavět se
bude v příštím roce. 

„Město připravuje modernizaci komuni-
kace na ulici Ciolkovského. V souvislosti 
s tím vyměníme dvanáct metrů potrubí 
z PVC za potrubí z polyethylenu. Potrubí 
z tvárné litiny budeme měnit také v Kar-
viné-Hranicích v prostranství U Permonu.
Město zde plánuje v rámci česko-polského
projektu Přeshraniční ekomuzeum vybu-
dovat malé náměstíčko podobající se malé
lázeňské kolonádě,“ vysvětluje Grzonka.

Města a obce se proto mohou na vodá-
renskou společnost obrátit v případě, že
chystají jakýkoliv stavební projekt, jehož
součástí bude manipulace s vodárenskou
infrastrukturou jakéhokoliv typu. Firma plá-
nuje své služby v dané oblasti dále rozvíjet.
„Například v Karviné se vzájemná spolu-

práce rozvíjí velice dobře. Máme z toho ra-
dost, stejně jako ze všech projektů měst 
a obcí v regionu, na nichž můžeme partici-
povat. Chceme být v této oblasti v dalších
letech ještě aktivnější a naše služby dále
zkvalitňovat, včetně souvisejícího zákaz-
nického servisu,“ říká Koníř.

Úniky vody? Obraťte se na SmVaK
Pro majitele nemovitostí také SmVaK 

zajišťuje výměny vodovodních přípojek
včetně nezbytné komunikace se správci 
a vlastníky pozemků nebo rekonstrukce
hlavních vnitřních rozvodů. Realizuje také
opravy a rekonstrukce strojně-technologic-
kých vystrojení šachet a vodojemů. Společ-
nost je aktivní v segmentu výměny
vodoměrů případně jejich pronájmu.

„Obrátit se na nás můžete také v pří-
padě, že se vám zdá, že vaše přípojka vody
nebo vodovod není v pořádku z hlediska
vysoké spotřeby. Provedeme komplexní hy-
draulickou analýzu, kdy vytipujeme nej-
problémovější uzly a úseky a navrhneme
odpovídající technické řešení, které jsme
samozřejmě také schopni realizovat,“ říká
Milan Koníř. Společnost disponuje speciali-
zovaným vodárenským měřicím vozem,
jehož prostřednictvím nabízí možnost 
vytyčování potrubí, případně vyhledávání
poruch a analýzy předpokládaných ztrát
vody.

Stanovisko o existenci sítí
již v den podání žádosti 

Společnost SmVaK dále zkvalitňuje
své služby pro zákazníky a chce je
učinit uživatelsky přátelské, vstříc -

né, pohodlné, ale také flexibilní. V první
polovině června 2016 byl proto uveden
do provozu systém rychlého poskytnutí
základních informací o existenci sítí v ma -
jetku a provozování společností. Žádost
zadaná přes web www.smvak.cz je auto-
maticky vyhodnocená a stanovisko ode -
sláno na e-mailovou adresu žadatele. 

Rychlé informace tentýž den
Systém automaticky zpracovává žádosti
týkající se existence sítí bez požadavku 
o napojení na vodovod či kanalizaci
nebo bez záměru realizovat prodloužení
vodovodu či kanalizace. Tyto žádosti
jsou vyřizovány a zasílány ještě v den 
jejich podání. 

Žádosti o stanovisko pro možnost
napojení na vodovod nebo kanalizaci
jsou oproti tomu zpracovávány manu-
álně, a to z důvodu nutnosti prověření
technických a kapacitních možností stá-
vajících sítí. Proto jsou vyřizovány do tři-
ceti kalendářních dnů.

Žádosti o stanoviska pro účely správ-
ního řízení, jako jsou územní souhlas,
územní rozhodnutí, ohlášení stavby, sta-
vební povolení a podobně, jsou rovněž
zpracovávány manuálně. Podmínkou
pro získání tohoto stanoviska je uvedení
předchozího stanoviska (například exis-
tenci sítí) na úvodní stránce průvodce
podáváním žádosti o stanovisko. 

Pokud ho žadatel neuvede nebo
uvede číslo netýkající se příslušného
stavebního záměru, který je předmětem
podané žádosti, bude mu vydáno pouze
stanovisko k existenci sítí. 

Digitální data o sítích
Pokud má žadatel zájem o polohu zaří-
zení společnosti v digitální podobě,
stačí podat žádost o existenci sítí, jejíž
součástí je volba poskytnutí digitálních
dat. Samostatnou žádost o digitální data
již není nutné podávat.

Data jsou poskytována zdarma na ža-
datelem zadanou e-mailovou adresu ve
formátu *.dgn spolu s popisnými infor-
macemi o hloubkách zařízení SmVaK
Ostrava, pokud jsou k dispozici, a to 
v souborech *.csv. 
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Trendy

Trend je zřejmý: podíl lidí napoje-
ných v kraji na veřejný vodovod 
a veřejnou kanalizační síť dlouho-
době roste.

Počet obyvatel Moravskoslezského
kraje, kde dominantně působí Seve-
romoravské vodovody a kanalizace

Ostrava, dlouhodobě klesá. Platí to i pro 
lokality, kde společnost provozuje vodoho-
spodářské služby. Jako příčiny jsou nej -
častěji zmiňovány útlum černouhelného 
a hutnického průmyslu v porevolučním 
období, nedostatečná nabídka atraktivních
pracovních míst pro absolventy vysokých
škol nebo špatné životní prostředí. 

Region už není černý a zaprášený
O tom, že realita kraje je poněkud jiná,

než se může zdát ze vzdálenějších částí
naší země, se dlouhodobě snaží přesvědčo-
vat veřejnost politici pocházející z kraje, ale
i významní zaměstnavatelé a podnikatelé.
Potvrzují to ostatně i slova generálního ře-
ditele společnosti SmVaK Anatola Pšeničky,
který do regionu přišel ze středních Čech
před rokem a půl.

„Region podle mě není možné vnímat
černobíle. Nebo spíš černě, jak to dělá už
možná podvědomě spousta lidí v Praze 
a v jiných částech Česka. Myslím, že kraj je
díky své velikosti a členitosti velice pestrý.
Přírodou, strukturou průmyslu, bohatstvím
jednotlivých mikroregionů nebo mentali-
tou lidí. Lidé na vesnicích v horách jsou
prostě jiní než ti z velkého průmyslového
města. Pouze černý a zaprášený už ten re-
gion, i když se tu pořád těží uhlí, vyrábí
koks a kalí ocel, rozhodně není,“ říká Anatol
Pšenička. Ten zároveň potvrzuje, že menta-
lita lidí v kraji je oproti jiným částem země
specifická. „Ty důvody jsou pochopitelné:
moderní historie spojená s těžkým průmys-
lem, problémy, které souvisí s jeho restruk-
turalizací a útlumem pokračující vlastně
od sametové revoluce až do dneška, tvrdší
život v horách, odkud lidé často museli ces-
tovat daleko za těžkou prací, nezaměstna-
nost v minulých dekádách a mohl bych
pokračovat,“ vysvětluje Pšenička.

Méně obyvatel, více odběratelů
Počet obyvatel v lokalitách, které záso-

buje pitnou vodou společnost SmVaK, 
se mezi lety 1995 a 2015 snížil o více než 
25 tisíc (z 858 674 na 833 392). Stejný trend
je patrný u oblastí, odkud společnost od-
vádí vodu odpadní, kde počet obyvatel 
ve stejném období poklesl z 858 674 
na 814 333. 

Oproti tomu počet odběratelů pitné vo -
dy a lidí napojených na kanalizaci pro veřej -
nou potřebu a čistírnu odpadních vod za
posledních dvacet let narostl. V případě do -
dávek pitné vody šlo o nárůst o 30 tisíc lidí
a pitnou vodou je od SmVaK zásobováno
87,5 % obyvatel v oblastech, kde působí. 
To je o 6 % více než před 20 lety.

„V roce 1995 měla naše společnost 
700 tisíc odběratelů pitné vody, v roce 2015
to bylo již 730 tisíc. K tomu je nutné připo-
číst města a obce, kam dodáváme námi vy-
robenou vodu jako takzvanou vodu předa -
nou, kterou následně distribuuje koneč -
ným zákazníkům někdo jiný. Jde například
o Ostravu, Studénku, Hlučín, část Přerovska
a další menší obce. Tím se dostáváme nad
úroveň jednoho milionu,“ říká Pšenička.

Opomenout nelze také významné pol-
ské hornické město Jastrzebie-Zdrój s 90 ti-

síci obyvateli, kam společnost SmVaK dlou-
hodobě dodává pitnou vodu.

Ještě výraznější jsou trendy v případě
odvádění a čistění vod odpadních. V oblas-
tech provozovaných společností SmVaK
klesl počet obyvatel v uplynulých dvaceti
letech o téměř 45 tisíc. „Zatímco v roce
1995 bylo na čistírny odpadních vod v ob-
lastech, kde působíme, napojeno 51 %
obyvatel, v roce 2015 šlo s 64 % již o téměř
dvě třetiny lidí. V absolutních číslech jde 
o nárůst o 80 000 lidí,“ říká ředitel kanali-
zací SmVaK Jan Tlolka. Počet lidí napoje-
ných na kanalizaci pro veřejnou potřebu
podle něj za 20 let stoupl o 20 tisíc a je jich
v současnosti 64 % (více než 521 tisíc).

Toto vše si samozřejmě vyžádalo ve zmi-
ňovaném období odpovídající investice
mimo jiné v důsledku přísnější legislativy
pro vypouštění vyčištěné vody zpět do pří-
rody. Společnost SmVaK investovala 
do obnovy a rozvoje vodohospodářské in-
frastruktury zhruba 9,3 miliardy korun, což
představuje ročně průměrně 442 milionů
korun. Od roku 2008 se tato částka drží nad
půlmiliardou korun ročně. V roce 2016 do-
sáhne s 550 milióny nejvyšší hodnoty 
v historii firmy. V dalších letech je pláno-
vaný kontinuální nárůst.

Počet obyvatel Moravskoslezského kraje klesá,
pitnou vodu SmVaK ale odebírá více lidí

Počet obyvatel v oblasti SmVaK a počet obyvatel zásobených pitnou vodou
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Podávat zákazníkům 
v restauracích pitnou
vodu z kohoutku není 
v naší zemi stále samo-
zřejmostí. SmVaK se
snaží vzdělávat provozo-
vatele i spotřebitele.

Zhruba padesát restaurací, hotelů, ka-
váren i penzionů získalo loni v létě
nálepku Kohoutkového inspektora

SmVaK Podáváme kohoutkovou vodu za
svou vstřícnost k zákazníkům v podávání
pitné vody z veřejné vodovodní sítě. Ten
vyrazil letos v létě znovu do regionu zjistit,
zda se situace v těchto podnicích nezmě-
nila, a přivezl s sebou dárky pro ty, kteří 
v takovém přístupu pokračují.

Na přelomu července a srpna při své
další cestě Moravskoslezským krajem nově
ocenil sadou džbánů a sklenic s logem vo-
dárenské společnosti dvanáct podniků,
které servírují svým zákazníkům kvalitní
pitnou vodu z kohoutku. „Jsme rádi, že
prakticky ve všech podnicích, kam se v létě
Kohoutkový inspektor po roční pauze vrá-
til, zůstává situace nezměněná a lidé mají
možnost se k jídlu nebo jiné objednávce
občerstvit pitnou vodou z kohoutku. 
Ta v oblastech, které zásobuje společnost
SmVaK, dlouhodobě vykazuje vynikající
kvalitu díky zdrojům v Beskydech a Jesení-
kách, sofistikovanému způsobu její úpravy
v našich úpravnách vody a lepšícímu se ži-
votnímu prostředí v kraji,“ říká generální 
ředitel společnost SmVaK Ostrava Anatol
Pšenička.

Rozšíření dobré praxe
Do projektu je v současnosti
zapojeno zhruba 70 restaurací,
barů, hotelů, kaváren a dalších
zařízení v Moravskoslezském
kraji. V létě inspektor nově ob jel
více než čtyřicet zařízení a úspěš -
ný byl ve dvanácti případech.
To ukazuje, že podávání pitné
vody z kohoutku zákazníkům

stále není v regionu zcela obvyklé. 
„Cílem zůstává vysvětlovat lidem a pro-

vozovatelům podniků, že tato praxe není
výjimkou, ale standardem v jiných evrop-
ských zemích zcela běžným. Lidé postupně
vyžadují kohoutkovou vodu v těchto ty-
pech zařízení stále častěji a častěji ji pijí
díky její kvalitě i doma. Potvrdil to i náš
průzkum mezi domácnostmi na konci mi-
nulého roku. Myslím, že obava provozova-

telů podniků týkající se snížení tržeb není
na místě. Když jdete na pivo, nedáte si místo
něj přece vodu z kohoutku, stejně jako nevy-
necháte kvůli kohoutkové vodě oběd nebo
kávu po něm,“ vysvětluje Pšenička.

Princip projektu spočívá v osobních
návštěvách a rozhovorech s majiteli jednot-
livých podniků. Všechny podniky s dobrou
praxí společnost SmVaK od počátku také
podpořila na sociálních sítích a v médiích.
SmVaK plánují svůj koncept dále rozvíjet 
a mapu podniků s logem Podáváme 
kohoutkovou vodu rozšířit o další. 

Samozřejmě s tím, že i nové podniky
budou za tento svůj zákaznicky vstřícný
postoj oceněny nejen nálepkou, která 
pomůže v orientaci zákazníkům, že zde
mohou obsluhu požádat o kohoutkovou
vodu, ale také sadou džbánů a skleniček,
do níž je možné ji servírovat.

Kohoutkový inspektor SmVaK
vyrazil znovu do terénu a odměňoval
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Dvanáctý ročník festivalu Štěrkovna Open
Music, který se na přelomu července a srpna
konal v Hlučíně, stejně jako třinácté konání
multikulturní akce Sweetsen fest ve Frýdku-
Místku na konci června, měly letos nového
partnera v SmVaK Ostrava.

Vodárenská společnost pro návštěvníky
obou festivalů, které proběhly při extrémně
vysokých letních teplotách, přistavila cisternu

s pitnou vodou. Ta musela být vzhledem 
k počasí opakovaně doplňována. Pro školu
čepování piva zajistili vodaři vodu pro mytí
skla, nadšeným dětem rozdávali bublifuky a
rozvrhy hodin pro nový školní rok, dospělým
pak pet lahve s firemním logem pro načepo-
vání chladné vody z přistavených cisteren.

„Poděkování patří týmům provozu vodo-
vodních sítí ve Frýdku-Místku a Opavě, kteří se 

o veškerý servis pro hudební fanoušky postarali.
Ukazuje se, že pro to, abyste někomu udělali ra-
dost nebo podpořili dobrou věc, nemusíte platit
statisíce nebo miliony jako generální sponzoři.
Stačí jen pár dobrých nápadů a lidí, kteří doká-
žou pomoci,“ hodnotí generální ředitel SmVaK
Anatol Pšenička.

Více informací o festivalech najdete na
www.sweetsen.cz a www.sterkovnamusic.com 

Pitná voda pro festivaly
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Také díky této podpoře může být 
v prů běhu letošního roku realizováno
15 projektů s celkovými náklady 

přesahujícími 1,1 milionu korun.
Grantový program vzbudil mezi zaměst-

nanci velký zájem a požadovaná částka vý-
razně překročila rozpočet projektu pro

letošní rok. Šanci ucházet se o příspěvek
budou mít aktivní zaměstnanci opět na
přelomu letošního a příštího roku.

Komise doporučila vedení společnosti 
k podpoře projekty, jejichž zaměření bylo
velice pestré. Podpořeny byly akce pro
hendikepované, kulturní události, projekty
týkající se ochrany životního prostředí,
akce pro děti nebo činnost sportovních
klubů a sborů dobrovolných hasičů.
Všechny akce musí proběhnout a musí být

vyúčtovány v průběhu letošního roku.
Společnost SmVaK dává tímto progra-

mem najevo, že jí není lhostejné, co dělají
její zaměstnanci ve svém volném čase, 
a chce ocenit ty, kteří se aktivně věnují roz-
voji občanské společnosti v nejrůznějších
oblastech.

Přinášíme několik zajímavých projektů,
které v dosavadním průběhu roku také
díky grantovému programu Plaveme v tom
spolu! proběhly.

Plaveme v tom spolu! celý rok
Mezi neziskové organizace, v nichž působí ve svém volném čase za-
městnanci SmVaK Ostrava, rozdělila vodárenská společnost ve svém
programu Plaveme v tom spolu! téměř 200 tisíc korun. 

Tělesně postižení řidiči se setkali v Budišově 
Díky podpoře v  programu Plaveme v tom
spolu!, který pro své kolegy z neziskové 
organizace vyřídila Jana Žídková z útvaru
ekonomického ředitele, se setkali členové
opavského Automotoklubu invalidů, jenž
patří pod Svaz tělesně postižených, v polo-
vině června v turistické základně Zátiší 
v Budišově nad Budišovkou. 

Těžkosti invalidů za volantem
„Jde o tradiční akci, kterou pro naše členy,
a těch je v současnosti více než sedmdesát,
každoročně pořádáme. Zdravotně hendi-
kepovaní motoristé to mají samozřejmě za
volantem složitější než zdraví lidé. Proto se
jim snažíme organizací různých akcí po-

máhat. Pravidelně pořádáme školení o no-
vinkách v pravidlech silničního provozu,
připravujeme soutěže, jako je třeba soutěž
zručnosti při ovládání auta nebo zábavná
odpoledne. A toto víkendové setkání má
mezi těmito akcemi u členů nezastupitel-
nou roli,“ vysvětluje Žídková. 

Na organizaci akce, které se pravidelně
účastní více než čtyřicet členů spolku spolu
s dětmi nebo vnoučaty, se podle ní podílí
ve svém volném čase sedmičlenný výbor
opavské organizace Automotoklubu inva-
lidů. Ona sama aktivně působí  v organizaci
od roku 2011.

V průběhu víkendu probíhají setkání 
s dopravními experty (zástupci autoškol,

BESIP ČR, hasiči, zdravotní služba nebo Po-
licie ČR), kteří seznamují účastníky s novin-
kami a změnami v dopravních předpisech
a silničním provozu nebo upozorňují na
konkrétní situace v lokalitách, kam jezdí
nejčastěji. Formou testu jsou zároveň pro-
věřovány znalosti jednotlivých účastníků
setkání. Nedílnou součástí akce jsou také
soutěže. Ať se již jedná o orientační jízdu 
řidičů, nebo nedělní sportovní olympiádu.

Ve spolupráci s místními organizacemi 
v Budišově nad Budišovkou se uskutečňují
prohlídky místních historických a společen-
ských zařízení.

Bez partnerů by to nešlo
Účastníky akce jsou děti, lidé v produktiv-
ním věku i senioři. Tomu odpovídá potřeba
skloubit program tak, aby byl atraktivní pro
všechny věkové skupiny. Proto nechybí
sportovní a zábavné soutěže pro děti, nebo
večerní posezení u táboráku.

„Jsme si vědomi, že bez pomoci našich
partnerů, bychom akci podobného typu
uspořádat nedokázali. Proto si vážíme
toho, že společnosti SmVaK není lhostejné,
čemu se věnují její zaměstnanci ve svém
volném čase, a dokáže ocenit, když pomá-
hají tam, kde je potřeba. Toto partnerství
pro nás bylo letos velice důležité, protože
jsme díky němu mohli pořídit sportovní vy-
bavení a potřeby pro soutěže,“ uzavírá
předseda místní organizace Svazu tělesně
postižených Opava Svatopluk Řemelka.



Bezpečnost na prvním místě. Toto heslo
platí pro všechny oblasti našeho života.
Nejen při práci, ale například na procházce,
při níž se potkáme s milým pejskem přímo
vybízejícím k pohlazení. Jeho reakce
mohou být někdy jiné, než bychom pů-

vodně očekávali, a následky nepříjemné
pro naše zdraví. Aby se děti navštěvující 
základní školu v Ludgeřovicích vyhnuly pří-
padným nepříjemným důsledkům těchto
zdánlivě nevinných setkání, dozvěděly se
od zkušených lektorů důležité informace 
o tom, jak se chovat při kontaktu s vlastním
nebo cizím psem doma nebo na ulici. To
vše díky programu Plaveme v tom spolu!.

Děti získaly základní informace o psech
z hlediska jejich fyziologie a etologie
(úměrně věku). Hlavní důraz byl zaměřen
na dodržování základních bezpečnostních
zásad při kontaktu se psy.

Program vedli lektoři společnosti CZ 
KYNOLOGICKÝ SERVIS. Jeho součástí byla

ukázka výcviku psů. Lektoři přijeli se speci-
álně připravenými psy, kteří prošli výcvi-
kem zaměřeným na práci s dětmi, seniory,
tělesně i mentálně postiženými. Jsou stále
v intenzivním tréninku, během kterého
jsou připravováni pro dané věkové skupiny
dětí a procházejí  pravidelnými skupino-
vými testy.

„Během programu si i nejmenší děti
mohly vyzkoušet práci s některým ze psů. 
Musím říct, že byly z programu nadšené 
a doufám, že si informace, které se dozvě-
děly, odnesou i do praktického života,“ říká
Lenka Blejchařová ze společnosti SmVaK,
jinak členka SRPŠ při základní škole v Lud-
geřovicích.
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Klub Pathfinder (česky Stopař) vznikl v naší zemi v roce
1994 a připojil se k celosvětové síti těchto organizací.
Členové se podle svého webu definují jako ti, kteří se „vy-
dávají po nevyšlapaných stezkách přírody, myšlení,
vědění a víry“, a sdružují ty, „kteří chtějí žít aktivní a zod-
povědný život vůči sobě i světu“. Centrem činnosti je
práce s dětmi/mládeží, která probíhá prostřednictvím
oddílové činnosti, víkendových tematických setkání,
celostátních nebo oblastních srazů a letních táborů.

Pathfinder je ten, „kdo jde vždy vpředu, aby našel cestu
pro ty, kteří půjdou za ním. Ten, kdo si umí poradit 
v každé situaci a nezalekne se žádné překážky. Je to ten,
na kterého s důvěrou spoléhají ti, kteří se nevyznají. Ten,
kdo zná cestu a ukazuje ji jiným“.

Česká republika je rozdělena do 12 oblastí, z toho tři jsou
v Moravsko slezském kraji (Ostrava, Frýdek-Místek a Tři -
nec). V rámci každé z nich vždy působí několik oddílů.

Bezpečný pes v Ludgeřovicích

O víkendu v polovině května uspořádal
Klub Pathfinder také díky podpoře v pro-
gramu Plaveme v tom spolu! akci Helfštýn
2016 – Odvahou ke svobodě. Té se zúčast-
nilo 235 dětí a 86 dospělých účastníků. 
Ztělesněním motta akce se staly osudy mi-
sionáře a cestovatele z 18. století Kristiána
Davida.

Klub Pathfinder (česky Stopař) získal
podporu vodárenské společnosti díky od-
dílovému vedoucímu a vedoucímu tři-
necké oblasti této organizace Gabrielu
Skalkovi. Ten působí ve společnosti SmVaK
jako provozní elektrikář od roku 1990, kdy
navázal na rodinnou tradici, protože ve vo-
dárenské společnosti působili jak jeho
otec, tak dědeček. Otec jako provozní elek-

trikář na středisku v Zelinkovicích, dědeček
jako provozní montér vodovodů.

Skalka je vedoucím oddílu Pathfinderu 
v Třinci-Lyžbicích s názvem Highlanders –
Horalé. „Z názvu je patrné, že se snažíme
vštěpovat dětem lásku k horám, přírodě 
a také k ekologii. Myslím si, že to má 
v dnešní uspěchané době velký význam
pro budoucnost dětí a získání smyslupl-
ných životních hodnot,“ popisuje Skalka. 

Odvahou ke svobodě
Děti si v průběhu víkendu užily společ-

nou zábavu, hry a poznávací soutěže.
Kromě toho se dozvěděly zábavnou 
formou řadu informací o rodákovi z blízké
Ženklavy a zakladateli hornolužického

Ochranova (Herrnhut) Kristiánu Davidovi.
Ten byl v první polovině osmnáctého sto-
letí cestovatelem, ale především evangelic-
kým misionářem. 

Stopy jeho cest jsou ve Švýcarsku, 
Anglii, Americe, ale také třeba Grónsku
patrné dodnes. „O víkendu jsme sice zápa-
sili s nepřízní počasí, ale také jsme si akci
náležitě užili. Děti vyráběly dobové kos-
týmy, stavěly dobová města a pak se 
svými výtvory také soutěžily. Myslím, že
byly opravdu nadšené. Poděkování smě-
řuje ke správcům rekreačního zařízení, kde
se akce konala, ale také mému zaměstna-
vateli, že nám pomohl k tomu, abychom
mohli akci tohoto rozsahu uspořádat,“ říká
Gabriel Skalka.

Pathfinder: Odvahou ke svobodě 
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Po letních prázdninách se do 
moravskoslezských škol vrátil 
unikátní vzdělávací program 
o vodě Strom života.

Žáci čtrnácti základních škol se na jaře
uplynulého školního roku pokoušeli
odvrátit katastrofu, která hrozila

světu bez vody. K tomu bylo nutné, aby
děti pochopily, že voda je nezbytnou pod-
mínkou života na zemi. Aby bylo možné ka-
tastrofu odvrátit, je místo původního
soupeření potřeba spolupracovat a hledat
řešení, jak ochránit vodní zdroje i Strom ži-
vota, který by jinak uhynul.

Díky spolupráci společnosti SmVaK Os-
trava s experty na interaktivní vzdělávací
programy vznikla unikátní hra Strom ži-
vota, která je první svého druhu v České 
republice zabývající se komplexně proble-
matikou vody. Je určena pro žáky druhého
stupně základních škol a je vytvořena na
principu moderního způsobu výuky Edu-
larp (z anglického educational live action
role playing – hraní rolí na živo). Hra zážit-
kovou formou žákům přibližuje výz nam
vody pro životní prostředí a člověka.

„Reakce ze strany dětí, ale i učitelů jsou
skvělé. Jsme velice mile překvapeni, jak děti
v šestých a sedmých třídách na hru pozi-
tivně reagují. Je na nich vidět nadšení, když
se učí zábavnou formou nové věci o významu
vody pro člověka a přírodu. V zaujetí hrou si
ani neuvědomují, kolik nových informací o
fyzikálních nebo chemických vlastnostech
vody se dozvídají. Stejně tak máme radost,
že původně soupeřící týmy v průběhu hry
pochopí, že pro odvrácení přírodní kata-

strofy, která by v případě znečištění nebo
vyčerpání vodních zdrojů mohla nastat, je
místo vzájemných střetů nutná spolupráce,“
říká jeden z autorů hry Josef Kundrát, jinak
také doktorand na katedře psychologie
Univerzity Palackého v Olomouci a před-
seda spolku EduLudus (www.eduludus.cz),
který se specializuje na tvorbu vzděláva-
cích programů metodou Edularp.

Pozitivní odezva v regionu
Program odstartoval v polovině dubna ve
školách na Opavsku, v květnu a červnu se
tým realizátorů přesunul také do ostatních
oblastí kraje (Novojičínsko, Frýdecko-Mís-
tecko). Možnost se projektu zúčastnit se
dočkala v regionu velké odezvy a pozitiv-
ních reakcí jak ze strany škol, tak představi-
telů měst a obcí. Po letních prázdninách se
rozjel tým animátorů do dalších škol, které
projevily o aktivitu zájem.

Daný typ hry je jedinečný vysokou
mírou zapojení dětí a emočním dopadem.
Tím se odlišuje od obvyklých metod výuky
stále převažujících v českém školství. Navíc
rozvíjí v současnosti tolik vzývané měkké
dovednosti dětí, jako jsou komunikace,
spolupráce nebo řešení specifických prob-
lémů v praxi. 

Hra probíhá přímo ve školách, děti ne-
musí nikam jezdit, což z praktického hledi-
ska velká část z nich zmiňuje jako jeden 
z důležitých parametrů, proč je pro ně hra
kromě vzdělávacího aspektu tolik atrak-
tivní. Školy za účast při těchto vzdělávacích
hrách navíc nic neplatí. 

Čtyřhodinový program začíná stavbou
kulis, vybudováním specifického a značně
tajemného prostředí s mystickými prvky,
pokračuje se úvodním workshopem, 
kde si\ děti i animátoři společně vysvětlí 
základní pravidla a cíle hry, následně pro-
bíhá samotná herní aktivita. Ta je protkána
praktickými pokusy, dramatickými záplet-
kami, napínavým příběhem a věrohodnými
rekvizitami. Nakonec si žáci upevní a osvojí
získané poznatky.

„Těší mě, že hra, kterou jsme ve spolu-
práci s odborníky na tento typ vzděláva-
cích programů vyvinuli, získala natolik
pozitivní ohlas mezi učiteli a žáky ze zá-
kladních škol. Na regionu, v němž půso-
bíme, nám záleží a myslíme si, že začít
hovořit o významu vody pro člověka i pří-
rodu a odpovědném nakládání s vodními
zdroji u dětí v základních školách má roz-
hodně smysl,“ říká generální ředitel společ-
nosti SmVaK Anatol Pšenička.

Školáci jsou nadšení unikátní
vzdělávací hrou o vodě Strom života 
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